

3. While paying a tribute to the spirit of integrity and probity of the members of the teaching profession in France, *expresses the hope* that the Administering Authority will study again the case of Mr. Glokpor.

561st meeting,  
15 July 1954.

**1073 (XIV). Petitions from Mr. Gilbert K. Abbey (T/PET.7/366), from the General Chairman of the Comité de l'unité togolaise (T/PET.7/367 and Add. 1 and 2) and from the General Secretary of the All-Ewe Conference (T/PET.7/370)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petitions from Mr. Gilbert K. Abbey, the General Chairman of the Comité de l'unité togolaise and the General Secretary of the All-Ewe Conference concerning Togoland under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/366, T/PET.7/367 and Add.1 and 2 and T/PET.7/370, T/OBS.7/17, T/L.482),

1. *Recalls* the relevant recommendations on conditions in the Territory that it adopted at its thirteenth session,<sup>22</sup> which read as follows:

"The Council notes the statement of the representative of the Administering Authority that there has been some lessening of the political tension in the Territory, urges the political parties in the Territory to conduct their activities with a sense of high responsibility and expresses the hope that the Administering Authority will watch the situation carefully and will be vigilant in preserving the greatest freedom of expression and assembly which is compatible with the maintenance of public law and order."

"The Council, noting that in 1952 the Visiting Mission suggested that the Administering Authority should take steps to see that the police detailed to maintain order at public meetings did not exceed their authority, and noting also the statements made by the Administering Authority to the effect that such steps had since been taken, recommends that this matter be kept under constant review by the Administering Authority, and expresses the hope that persons assembled at public meetings will conduct themselves with due respect for the need for maintaining public order."

2. *Notes* the observations of the Administering Authority and the statement of its representative, that:

(a) The meetings in question took place under regular conditions;

(b) No meeting of the Comité de l'unité togolaise, or Juvento, has ever been banned;

(c) The holding of meetings at Mr. Augustino de Souza's house, situated as it is in the heart of Lomé makes it difficult for the Administration to maintain public order without appearing to encroach upon the freedom of assembly;

<sup>22</sup> See *Official Records of the General Assembly, Ninth Session, Supplement No. 4, part II, chap. VII.*

3. Tout en rendant hommage à l'esprit d'intégrité et de probité dont font preuve les membres du corps enseignant en France, *exprime l'espoir* que l'Autorité administrante étudiera de nouveau le cas de M. Glokpor.

561ème séance,  
le 15 juillet 1954.

**1073 (XIV). Pétitions de M. Gilbert K. Abbey (T/PET.7/366), du Président général du Comité de l'unité togolaise (T/PET.7/367 et Add.1 et 2) et du Secrétaire général de la All-Ewe Conference (T/PET.7/370)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* les pétitions de M. Gilbert K. Abbey, du Président général du Comité de l'unité togolaise et du Secrétaire général de la All-Ewe Conference concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante du territoire en question (T/PET.7/366, T/PET.7/367 et Add.1 et 2, T/PET.7/370, T/OBS.7/17, T/L.482).

1. *Rappelle* les recommandations pertinentes qu'il a adoptées à sa treizième session concernant les conditions dans le territoire, et dont la teneur est la suivante<sup>22</sup>:

"Le Conseil prend acte de la déclaration du représentant de l'Autorité administrante selon laquelle la tension politique dans le territoire a quelque peu diminué, invite instamment les partis politiques du territoire à poursuivre leur activité sans perdre de vue les lourdes responsabilités qui leur incombent, et exprime l'espoir que l'Autorité administrante suivra attentivement la situation et veillera à assurer la liberté d'expression et de réunion dans toute la mesure compatible avec le maintien de l'ordre public."

"Le Conseil, notant qu'en 1952 la Mission de visite a proposé que l'Autorité administrante prenne des mesures pour empêcher les policiers chargés du maintien de l'ordre aux réunions publiques d'abuser de leur autorité, et notant également les déclarations de l'Autorité administrante selon lesquelles ces mesures ont depuis été prises, recommande que l'Autorité administrante veille constamment sur cette question, et exprime l'espoir que les participants aux réunions publiques tiendront dûment compte, dans leur comportement, de la nécessité de ne pas troubler l'ordre public."

2. *Prend note* des observations de l'Autorité administrante et de la déclaration de son représentant selon laquelle:

a) Les réunions en question ont eu lieu dans des conditions régulières;

b) Aucune réunion du Comité de l'unité togolaise ou de la Juvento n'a jamais fait l'objet d'une interdiction;

c) Du fait que les réunions se tiennent au domicile de M. Augustino de Souza, situé au centre de Lomé, il est difficile à l'Administration de maintenir l'ordre public sans paraître porter atteinte à la liberté de réunion;

<sup>22</sup> Voir *Documents officiels de l'Assemblée générale, neuvième session, Supplément No 4, deuxième partie, chap. VII.*

3. *Expresses the hope* that the use of police at public meetings may be reduced to a minimum and that incidents of the kinds described by the petitioners will be less frequent in the future;

4. *Draws the attention* of the petitioners to the fact that they might find it more convenient to hold their meetings at a place outside Lomé — such as the Municipal Stadium — where freedom of assembly might be more easily guaranteed by the Administering Authority;

5. *Recommends* to the Administering Authority that it give political parties all necessary assistance in the making of arrangements for, and in the holding of, public meetings.

561st meeting,  
15 July 1954.

**1074 (XIV). Petition from Mr. Paul Y. Agbété (T/PET.7/368)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Paul Y. Agbété concerning Togoland under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/368, T/OBS.7/16, T/L.482),

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority, and to the statement of its representative, in particular that:

(a) Mr. Soglo is a Togolese administrator held in general esteem and exercising important functions;

(b) The rate of taxation, which varies according to the prosperity of the cantons, is fixed by the Territorial Assembly after consultation with the conseils de circonscription, which are elected by the people, and that in the canton of Litimé, which is relatively rich, the lumpsum tax is 850 francs a year for incomes below 48,000 francs.

561st meeting,  
15 July 1954.

**1075 (XIV). Petition from Chief Grégoire Amouzou (T/PET.7/371 and Add. 1)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Chief Grégoire Amouzou concerning Togoland under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/371 and Add.1, T/OBS.7/18, T/L.482),

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

561st meeting,  
15 July 1954.

**1076 (XIV). Petition from Mr. Aboki Sodjehoun (T/PET.7/372)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Aboki Sodjehoun concerning Togoland under French administra-

3. *Exprime l'espoir* que l'emploi de la police aux réunions publiques sera réduit au minimum et que des incidents du genre de ceux que décrivent les pétitionnaires seront moins fréquents à l'avenir;

4. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur le fait qu'il serait plus commode pour eux de tenir leurs réunions en un lieu situé à l'extérieur de Lomé — au stade municipal, par exemple — où la liberté de réunion pourrait être plus facilement garantie par l'Autorité administrante;

5. *Recommande* à l'Autorité administrante de fournir aux partis politiques toute l'assistance nécessaire à l'organisation et à la tenue de réunions publiques.

561ème séance,  
le 15 juillet 1954.

**1074 (XIV). Pétition de M. Paul Y. Agbété (T/PET.7/368)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Paul Y. Agbété concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.7/368, T/OBS.7/16, T/L.482),

*Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant, notamment sur le fait:

a) Que M. Soglo est un administrateur togolais jouissant de l'estime générale et exerçant des fonctions importantes;

b) Que le taux de l'impôt, qui varie suivant la richesse des cantons, est fixé par le Conseil territorial après avis des conseils de circonscription élus par la population, et que dans le canton de Litimé qui est relativement riche, l'impôt forfaitaire s'élève à 850 francs par an pour les revenus inférieurs à 48.000 francs.

561ème séance,  
le 15 juillet 1954.

**1075 (XIV). Pétition du chef Grégoire Amouzou (T/PET.7/371 et Add.1)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition du chef Grégoire Amouzou concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.7/371 et Add.1, T/OBS.7/18, T/L.482),

*Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations présentées par l'Autorité administrante.

561ème séance,  
le 15 juillet 1954.

**1076 (XIV). Pétition de M. Aboki Sodjehoun (T/PET.7/372)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Aboki Sodjehoun concernant le Togo sous administration française, en